
JS: Estic molt d’acord amb el Sebastià que
la SCM pot tenir un paper molt decisiu per
coordinar tots aquests esforços, convèncer a

tothom de remar en la mateixa direcció i
aconseguir transmetre la importància de les
matemàtiques en la nostra societat.

La pregunta de la SCM/Notícies

Com creus que ha influït la covid-19 en la teva percepció de la impor-
tància de les matemàtiques? i en la de la societat en general?

Aquests mesos, la covid-19 ha protagonitzat
hores i més hores als mitjans de comunicació,
més o menys acompanyada de dades i gràfiques
que posaven en relleu el paper de les mate-
màtiques. Aquesta és la motivació d’aquesta
doble pregunta, adreçada tant a persones que
no treballen directament en matemàtiques com
a investigadors i professorat de matemàtiques.
La pregunta es va fer pública a les xarxes (via el
Twitter @soccatmat) i es convidava obertament
a respondre-la. A continuació es reprodueixen
algunes de les respostes rebudes, de diverses
procedències. Us animem a estar atents a les
preguntes dels números següents.

Pere Renom i Daniel López al programa Tot es Mou
de TV3, el 18 de febrer 2020

Bonaventura Clotet, Oriol
Mitjà i Martí Vall
metges de l’Hospital Germans
Trias i Pujol

Els models matemàtics han sigut una eina
utilitzada en diversos àmbits de les malalti-
es infeccioses amb aportacions imprescindibles
d’experts en disciplines com les matemàtiques
i la física. Potser fins ara, amb la covid-19,
no se’ls havia reconegut la importància de
salut pública que tenen. És evident que arreu
aquests models es fan servir per monitorar
i prendre decisions sobre la covid-19. Tot i
això, potser només els que hi treballen més
directament, com ara els epidemiòlegs, perce-
ben la importància cabdal de les matemàtiques
a l’hora d’afinar aquests models, considerant
diverses assumpcions ajustades amb les eines
matemàtiques més adequades.

La societat en general desconeixia l’ús dels mo-
dels matemàtics en salut —amb prou feines es
deu fer una idea de la complexitat matemàtica
del models aplicats a la meteorologia, excepte

quan hi ha un xàfec! Amb la covid-19, la
societat ha conegut, de manera habitual, el que
representa la taxa de reproducció, entre altres
coses. Aquesta pandèmia/epidèmia (paraula
potent amb la qual la societat viu en directe i
entén l’impacte de les malalties transmissibles)
podria ser una bona oportunitat per donar més
rellevància a la importància de les matemàti-
ques en l’elaboració dels models.

Grup BIOCOMSC
Clara Prats, Daniel López
i altres investigadors, UPC

Nosaltres som els membres de BIOCOM-SC,
som biofísics (físics que treballem en biologia i
medicina), i les matemàtiques ens acompanyen
des d’adolescents. Gaudim amb les matemà-
tiques, gaudim de descobrir la bellesa de la
natura a través de les matemàtiques. Estem
convençuts que el segle XXI és el segle de les
matemàtiques i la física aplicades a la biologia
i la medicina.
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La crisi de la covid-19 no ha canviat la nostra
percepció de les matemàtiques, simplement l’ha
consolidat.

Pel que fa a la societat, la covid-19 ha provocat
molt de patiment i dificultats a molta població.
Just això ha fet constatar la importància de la
ciència. Probablement molta gent no és consci-
ent de la importància que han tingut i tenen les
matemàtiques per poder prendre decisions en
una crisi com la que estem vivint. Malgrat tot,
les matemàtiques han estat presents cada dia en
la informació sobre la situació epidemiològica;
és una oportunitat per a matemàtics, per a
físics, per a enginyers. . . , d’aprofitar la situació
per recordar la importància que tenen les
matemàtiques i la gestió de la informació. En
el context actual, alguns conceptes d’epidemi-
ologia matemàtica es podrien introduir a les
matemàtiques d’educació secundària.

Quico Sallés
periodista a Elmon.cat, autor del
llibre Catalunya, zona zero, crò-
nica de la Catalunya confinada

Sense matemàtiques és impossible entendre la
vida. La mostra d’això ha estat la pandèmia.
Tot es pot quadrar en les matemàtiques, una
ciència que, per avançar, tot el dia busca com
falsejar-se a si mateixa. Els models predictius,
els nombres, els percentatges o les variables
han posat nom i cognom a la magnitud de la
tragèdia. És més, el càlcul, la prospectiva i la
simulació matemàtica han ajudat de manera
clau a evitar que la tragèdia hagi estat encara
més dura.

Les matemàtiques han estat una eina essencial
perquè ens han donat un tresor: la informació.
Un element clau per atacar i reduir el virus.
Per afrontar amb més èxit els intents de frenar
la voracitat de la covid-19. La informació i
la prospectiva matemàtica han pogut esbossar
escenaris per tal de preparar com contenir-los,
adaptar-nos i controlar-los. Les matemàtiques
han servit, com sempre fan, per facilitar-nos la
vida. De fet, les matemàtiques són vida. Les
xifres, el seu estudi, anàlisi i treball han estat
bàsics per aturar la capacitat destructora del
virus.

Alícia Casals
presidenta de la Secció de Ci-
ències i Tecnologia de l’Institut
d’Estudis Catalans, IEC

La covid-19 m’ha fet visualitzar una altra
aplicació de les matemàtiques que, tot i saber el
potencial i la necessitat d’aquesta disciplina en
l’estudi d’evolució de processos, no se m’havia
plantejat com a factor tan clau en la gestió de
la pandèmia com ha resultat ser. En el món de
l’enginyeria, de l’economia, de la indústria, del
tractament d’imatges i dades, del diagnòstic, de
l’avaluació de resultats, de la predicció, de la
robòtica, etc., les matemàtiques constitueixen
una eina fonamental per generar coneixement,
ja sigui per predir, per controlar, per quanti-
ficar, per visualitzar, etc. La covid-19 ens ha
mostrat el seu potencial en moments crítics de
gestió sanitària.
Per a molts, les matemàtiques són aquella
matèria difícil a la qual d’entrada no es veu
una aplicació concreta, a part dels càlculs
elementals de la vida quotidiana i de càlculs per
a grans projectes d’arquitectura o d’enginyeria
que no s’aspiren a veure o a comprendre. La
pandèmia ha posat de manifest el seu potencial
i la varietat de dades que poden aportar perquè
altres col.lectius, en aquest cas el sanitari i
els gestors polítics, prenguin decisions. Els
molts índexs emprats per veure l’evolució de
la pandèmia —encara que segur que a tots en
alguns moments se’ns ha escapat el significat
d’una determinada corba evolucionant en el
temps— han fet palesa la importància de
les matemàtiques com a eina científica i la
diversitat d’informació que el tractament de
dades pot aportar. Això pot ser un incentiu per
potenciar la ciència.

Carme Cascante
directora BGSMath, matemàtica
departament de Matemàtiques i
Informàtica, UB

Com a matemàtica és obvi que, per a mi, les
matemàtiques són importants.
La societat ha pogut copsar en els darrers
mesos, un cop més, la importància de les ma-
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temàtiques. Els models matemàtics obtinguts
per experts de diferents països han estat posats
a disposició dels governs per ser utilitzats en
la presa de decisions que afecten fortament els
ciutadans, com ara les restriccions de mobilitat,
el distanciament social i la reducció d’activitats
no essencials, amb l’objectiu de disminuir el
creixement de la infecció i les seves greus
conseqüències.

La sortida d’aquesta crisi requereix la col.labo-
ració interdisciplinària, l’accés a dades acurades
i fiables que permetin augmentar la fiabilitat
dels models utilitzats i una bona comunicació
entre els responsables polítics i els experts
de la comunitat científica. Les decisions s’han
de prendre seguint l’assessorament dels ex-
perts.

Fernando Blasco
Dept. Matemàtica Aplicada
Universitat Politècnica de
Madrid, divulgador científic

Els models van posar de manifest que vindria
una segona onada a l’octubre i ha arribat. Jo
crec que les matemàtiques són fonamentals per
poder intentar comprendre moltes coses del
món que ens envolta i, en concret, en aquest cas.
Hi ha equips que fa temps que fan un treball
seriós en teoria de difusió de malalties, i ara
han estat de molta utilitat. Lamentablement
també s’ha donat una mala imatge per part de
persones que, sense dades o amb models molt
dolents, han volgut donar la seva opinió. Això
va en contra de la bona tasca que s’ha fet.

En la percepció de la societat en general,
doncs no ho sé. . . Cada vegada entenc menys
la societat. És clar que hi ha molts nega-
cionistes; aquests segur que no han vist els
models matemàtics o no se’ls creuen. I d’altres
que no són negacionistes però que tampoc es
resignen a acatar el que diuen els models (i
aquí hi incloc molts responsables de la gestió
de la pandèmia). Vull pensar que la majoria
de la població sí que valora la ciència. La
medicina perquè és més directa, però també
les matemàtiques. Terraplanistes, antivacunes,
i homeòpates continuen sent aquí, i continuen
fent soroll.

Xavier Cuadras
director de l’IDESCAT
Institut d’Estadística de Catalu-
nya

Crec que des de l.l’Idescat no ens ha calgut
la covid-19 per adonar-nos de la importància
de les matemàtiques i la seva contribució a la
resolució de molts problemes socials. Sempre
n’hem estat ben conscients i, de fet, la nostra
tasca en bona part està basada en l’aplicació
de les matemàtiques per obtenir i processar
informació estadística que després pugui ser
útil per a la ciutadania del país i els seus
representants polítics.
És possible que, a causa de la covid-19, al-
guns segments de la societat tinguin ara una
percepció més acurada de la importància de
les matemàtiques. De tota manera, la meva
impressió és que és un segment molt minoritari
i que, per tant, la feina que queda per fer en
aquest camp encara és ingent.

Pura Fornals
directora del MMACA, Museu
de Matemàtiques de Catalunya,
i professora de secundària

Els que ens dediquem a l’ensenyament, la
divulgació, la investigació de les matemàtiques
ja teníem molt clar que són imprescindibles
per al bon desenvolupament de les nostres
vides. Sense adonar-nos-en, estem fent servir
matemàtiques, i fem matemàtiques, molts més
cops dels que pensem. Això forma part de la
seva màgia.
La societat, en general, té una imatge negativa
de les matemàtiques per moltes raons: com
les van aprendre, la seva complexitat. . . Però
caldria destacar que el fet de no tenir Premi
Nobel de Matemàtiques de ben segur que també
ha fet que no siguin tan ben acceptades com
altres disciplines. En aquests moments, amb la
covid-19, la necessitat de les matemàtiques s’ha
vist reflectida en els mitjans de comunicació,
i això ha fet que la percepció cap a aquesta
disciplina hagi millorat en general. També ha
quedat palesa la seva importància i necessitat
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per dur a terme previsions i modelitzacions
que ens permeten avançar-nos a alguns esdeve-
niments. Esperem que també hagin despertat
interès en els joves que volen estudiar a la
universitat i encara no han decidit quin grau
cursar-hi.

Iolanda Guevara
Tècnica docent de mate-
màtiques, servei currículum
d’ESO i batxillerat
Departament d’Educació

Per la meva formació (llicenciada en Mate-
màtiques per la UB, 1978) i per la meva
professió (professora de matemàtiques a se-
cundària des del curs 1978-1979, actualment
tècnica del servei de currículum de l’ESO i el
batxillerat) la importància de les matemàtiques
la porto incorporada, tant en la meva formació
com en la meva professió. Difondre aquesta
importància i aconseguir que els nois i noies
també la percebin així ha estat un dels meus
reptes professionals. Un aspecte rellevant en
aquest procés de fer descobrir les matemàtiques
als joves que he tingut a classe durant més
de quaranta anys ha estat presentar-los les
matemàtiques en contextos de la vida real en
situacions en les quals ells mateixos es puguin
trobar a la vida present i futura. Per tal
que siguin conscients que són una eina, una
disciplina molt potent per entendre el món,
per analitzar i resoldre situacions més o menys
problemàtiques. En aquest nivell de percepció,
la covid-19 es pot considerar un context real
en el qual les matemàtiques han esdevingut
cabdals per seguir tot el procés d’expansió de la
pandèmia a tot el món. Matemàtics i estadístics
són els que han treballat en equip amb altres
especialistes científics i sanitaris per seguir i
estudiar la covid-19.
Diria que la societat en general, a través dels
mitjans de comunicació i les xarxes socials, de
seguida s’ha adonat que tota la informació de
la covid-19 que li arribava no era una notícia
textual o amb imatges, sinó que des del primer
moment anava acompanyada de nombres, grà-
fiques, percentatges, índex d’augment. . . És a
dir, un cop més les matemàtiques eren a tot
arreu. En aquesta situació, cap periodista, cap
polític, cap persona influent ara s’ha atrevit a

dir que no entenia una informació perquè estava
curulla de llenguatge matemàtic; al contrari,
tots s’han esforçat per entendre o fer-se explicar
què volien dir aquells nombres, com si fos la
cosa més natural del món. També ha sortit a
la llum la importància de les matemàtiques per
fer i desenvolupar els models que han permès
fer prospeccions i projeccions de l’evolució de la
pandèmia. Les matemàtiques han ajudat molt,
el que potser falta és més coneixement mèdic i
sanitari del virus i de la seva evolució.

Montse Casals
matemàtica, Universitat del
País Basc, EHU, Ikerbasque
Fundació Basca per a la Cièn-
cia

Ha influït de forma molt positiva.
M’ha sorprès el grau de precisió dels models a
pesar de la gran quantitat de variables a tenir
en compte.
Crec que la pandèmia ha posat en relleu la
utilitat i la necessitat de les matemàtiques per
prendre decisions difícils en el moment adequat
per minimitzar l’impacte negatiu basades en
les previsions dels models matemàtics. Els
ciutadans han vist que en moments crítics la
ciència en general ha estat un dels factors clau
per afrontar la situació.

Rafel Barceló
Personal docent secundària
i universitat jubilat

Soc matemàtic didàctic, que diuen els francesos,
i la meva percepció de la importància de les
matemàtiques és el resultat de molts anys de
formació, experiència, estudi i reflexió. No s’ha
vist gaire modificada per aquest esdeveniment.
En canvi sí que ha influït en la visió que tinc
sobre la dinàmica social global.
Les percepcions sobre el fenomen necessiten
temps i maduració. La conversa sobre aquest
tema és massa recent i encara han de passar
coses. Crec que els opinadors, els mitjans i la
població atribueixen a les opinions i arguments
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que inclouen expressions o idees matemàti-
ques (nombres, mesures, percentatges, índexs,
taules, gràfics, fórmules, paraules a les quals
no poden donar significat) un valor d’auto-
ritat, de veritat fonamentada en una mena
de pensament màgic. El concepte de model,
la modelització, les relacions entre model i
realitat, són prou complexes.

L’esforç divulgatiu és encomiable i útil, alman-
co ajuda els professionals i divulgadors a en-
tendre millor els conceptes implicats en la seva
tasca, però no crec que produeixi cap revolució
cultural. Associat a l’anterior, voldria advertir
del perill del narcisisme de l’especialista que
detecta que les seves opinions influeixen, són
sobrevalorades, i ho fa servir per reforçar l’ego.
Hem vist aquests mesos aportacions importants
de grups on col.laboren matemàtics, estadístics,
epidemiòlegs i professionals de la salut. En
general, una excel.lent tasca, però també a
vegades prediccions poc fonamentades, enques-
tes mal dissenyades, sense rigor estadístic, i
opinions irrellevants sustentades en l’autoritat
de la professió. Crec que s’ha d’anar alerta amb
les sobreexposicions innecessàries i procurar no
desvalorar el bon treball fet fins ara.

Marta Gené
professora de matemàtiques
a secundària, Escola Ramon
Fuster, Fundació Collserola

La situació generada per la covid-19 ens ha
permès treballar de manera molt competencial
amb els nostres alumnes les funcions expo-
nencials, treballant amb gràfics publicats a la
web del Departament de Salut. També hem
treballat l’estadística i els percentatges a partir
de diferents publicacions, i, fins i tot, per donar
sentit al factor de reproducció R aprofitant
alguna entrevista a Oriol Mitjà.

La gran quantitat de dades sanitàries als ser-
veis informatius com televisió, ràdio, Twitter,
etc. han permès visualitzar dades numèriques,
estadístiques i gràfics, tot un món matemàtic,
i han ajudat la població a entendre millor la
situació en la qual ens trobàvem, tot i que calia
contrastar diferents mitjans per no caure en la
manipulació.

Jordi Cases
mestre d’educació primària
a l’escola Rellinars

Una de les coses que m’han sorprès d’aquest
temps de pandèmia ha estat la constatació
de la importància dels models estadístics per
predir la propagació i la velocitat de transmissió
del virus de la covid-19. Cada vegada que als
mitjans d’informació apareixien els professors
universitaris Àlex Arenas o Clara Prats i ens
explicaven el que podia passar, segons els mo-
dels matemàtics, era realment un avançament
del que realment acabava passant. El bany de
realitat era tan absolut que les administracions
sembla que finalment els van fer cas.

Un dels reptes matemàtics que vaig proposar
als meus alumnes durant el confinament tenia a
veure amb els números exponencials que anaven
apareixent: si una persona pot contagiar-ne tres
més durant un dia, quantes persones poden
estar contagiades al llarg d’una setmana?

La crítica social que faig de la gestió de la
pandèmia és que durant molts mesos no hi
havia criteris iguals de comptatge de casos per
a tots els territoris. Sense la utilització dels
mateixos criteris numèrics i estadístics per a
tot el territori europeu era (i és) molt difícil
saber el nombre d’infectats, d’hospitalitzats i
de defuncions per poder tenir una idea real de
la magnitud de la pandèmia.

Mireia Pi
formació de docents des del
món editorial (Planeta)

Considero que és una confirmació de la im-
portància de les matemàtiques com una eina
fonamental per conèixer què passa, fer progres-
sions i prediccions que ajuden a actuar i prendre
decisions més encertades i raonades.

Per molt que la societat en general no enten-
guem ben bé com, sí que hi ha aquesta sensació
de la necessitat de la ciència, incloent-hi les
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matemàtiques, com a eina fonamental de la
societat.

Mireia Majó
estudiant de 1r curs del grau
en Matemàtica Computacional
i Analítica de Dades, UAB

Recordo que, a causa de la pandèmia, el Mobile
World Congress va ser un dels primers esdeve-
niments que es van cancel.lar. Davant d’aquesta
polèmica, un professor de batxillerat ens va
animar a calcular la probabilitat que hi hauria
hagut que hi assistís algú infectat de covid-19.
Com que disposàvem de molt poques dades,
vam suposar que el nostre resultat tindria
un gran marge d’error (ens vam adonar que,
segurament, seria un percentatge més baix del
real). Una vegada fet el càlcul, però, tothom va
quedar sorprès (fins i tot el professor) de com
d’alta era aquesta probabilitat, i vam entendre

el perquè d’aquella decisió que, d’entrada,
podia semblar absurda.
Malgrat que durant aquests últims anys s’ha
parlat molt sobre la gran quantitat d’aplica-
cions que té l’analítica de dades, mai abans
no havíem viscut una situació d’interès tan
generalitzat que ens permetés experimentar-
ho amb tanta claredat. Fins ara, la visió
sobre el tractament de la informació semblava
tenir connotacions més aviat negatives, ja que
s’acostumava a associar a finalitats comercials.
La covid-19, però, ha fet que la gent comenci
a percebre l’anàlisi de dades com una eina
matemàtica que també pot ajudar la socie-
tat. Perquè, per a la majoria de persones, la
gran quantitat d’estadístiques que se’ns han
proporcionat han estat la part més tangible
de les matemàtiques dins del context de la
pandèmia. De totes maneres, cal ser conscients
que, fins i tot en una situació tan específica com
aquesta, les matemàtiques tenen un paper molt
més ampli, i s’apliquen pràcticament a tots els
àmbits de l’estudi d’aquest virus.

Treballs destacats

Roser Homs Pons
Tesi doctoral: Colongitud de Gorenstein de k-àlgebres locals artinianes, dirigida
per Joan Elias Garcia, llegida el dia 24 de juliol del 2019, en el marc del progra-
ma de doctorat en Matemàtiques i Informàtica de la UB; roserhp@gmail.com.

Un dels articles més llegits d’àlgebra commu-
tativa és On the ubiquity of Gorenstein rings,
de Hyman Bass ([1]). Com apunta el seu títol,
els anells de Gorenstein apareixen de manera
natural en molts contextos. A la dècada dels
60, els treballs de Northcott i Rees en sistemes
de paràmetres irreductibles i anells de Cohen-
Macaulay, els de Rosenlicht i el mateix Gorens-
tein en corbes planes i interseccions completes,
els de Grothendieck i Serre en dualitat i els de
Bass en anells de dimensió finita anaven a parar
al mateix lloc: la propietat de Gorenstein.

Avui en dia, els anells de Gorenstein són
àmpliament utilitzats en àrees com àlgebra no
commutativa, geometria aritmètica, combina-

tòria o teoria de nombres. Sense anar més
lluny, un pas clau de la prova de Wiles de
l’últim teorema de Fermat consisteix a entendre
quan certs anells de Gorenstein són intersecció
completa.

Citant Huneke a [2]: “Els anells regulars són
els més bàsics d’entre els anells commutatius.
Tanmateix, els anells de Gorenstein són els
següents més bàsics i [. . . ] hom pot aproximar
anells commutatius locals arbitraris força a
prop amb anells de Gorenstein”.

L’objectiu d’aquesta tesi doctoral és estudiar
fins on ens podem apropar a un anell local
qualsevol utilitzant anells de Gorenstein en el
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